

УДК 811.161.1'373.0

Закономерности номинации действия разрушения в русском языке донационального периода (XI–XVII вв.)

Хомуськова Н.Ф.

*Учреждение образования «Витебский государственный университет имени П.М. Машерова»,
Витебск*

В настоящее время имеется ряд исследований, посвященных изучению глагольной лексики со значением разрушения: с точки зрения семантики, деривационных возможностей, лексической и синтаксической сочетаемости. Однако нераскрытой остается проблема номинации и языковой категоризации действия разрушения.

Цель статьи – установить закономерности глагольной номинации действия разрушения в русском языке донационального периода (XI–XVII вв.).

Материал и методы. Материалом исследования выступают глагольные наименования со значением разрушения, фиксируемые в письменных памятниках русского языка донациональной эпохи, которая включает в себя древнерусский (XI–XIV вв.) и великорусский периоды (XIV–XVII вв.). Глагольные лексемы извлекались из исторических словарей русского языка: «Словаря русского языка XI–XVII вв.» и «Материалов для словаря древнерусского языка» И.И. Срезневского. При этом применялись описательный, метод сплошной выборки из словарей, компонентный анализ.

Результаты и их обсуждение. В работе определены основные способы глагольной номинации действия разрушения, а также приведена их сравнительная характеристика. Способы наименования установлены на основе теоретического разграничения первичной и вторичной номинации. Проведен этимологический анализ первичных глагольных наименований, а также представлены модели морфемной и семантической деривации.

Заключение. Установлено, что глагольная префиксация является наиболее продуктивным способом номинации действия разрушения (88,2%). В меньшем количестве представлены семантическая деривация (7,3%) и первичная номинация (4,5%).

Ключевые слова: наименование, глагольная номинация, значение разрушения / деструкции, первичная и вторичная номинация, семантический переход, донациональный период.

Regularities of the Nomination of Destruction Action in the Russian Language of the Pre-National Period (XI–XVII Centuries)

Khamuskova N.F.

Educational Establishment “Vitebsk State P.M. Masherov University”, Vitebsk

Nowadays there are a number of studies devoted to the research of verbs with destruction meaning: from the point of view of semantics, their derivational possibilities, lexical and syntactic compatibility. However, the problem of nomination and linguistic categorization of destruction action remains unexplored.

The purpose of this article is to reveal the regularities of verbal nomination of destruction action in the Russian language of a pre-national period (XI–XVII centuries).

Material and methods. The material of the research is the verbs with destruction meaning attested in the written monuments of the Russian language of the pre-national period which includes the Old Russian (XI–XIV cent.) and Great Russian periods (XIV–XVII cent.). Verbal lexemes were extracted from historical dictionaries of the Russian language: “Dictionary of the Russian language of the XI–XVII cc.” and “Materials for the dictionary of the Old Russian language” by I.I. Sreznevsky.

The study used the method of continuous sampling from dictionaries, component analysis, descriptive method.

Findings and their discussion. The article defines the main ways of verbal nomination of destruction action as well as their comparative characteristics. The ways of naming are determined on the basis of a theoretical distinction between primary and secondary nomination. The etymological analysis of primary

verbal nominations has been carried out and models of morphemic and semantic derivation have been presented.

Conclusion. It is established that verb prefixation is the most productive way of nominating the destruction action (88,2%). Semantic derivation (7,3%) and primary nomination (4,5%) are represented in smaller numbers.

Key words: nomination, verbal nomination, destruction meaning, primary and secondary nomination, semantic transition, pre-national period.